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Oœwiadczenie skierowane do minister zdrowia Ewy Kopacz

Szanowna Pani Minister!
Analizuj¹c odpowiedŸ Ministerstwa Zdrowia dotycz¹c¹ transportów miêdzyszpitalnych, mo¿na po-

wiedzieæ, ¿e wszystko siê zgadza, ale na papierze i z punktu widzenia urzêdu. Tymczasem pozwolê sobie
znów zwróciæ uwagê na dwa fakty, pos³uguj¹c siê przyk³adem gnieŸnieñskiego szpitala „Dziekanka”.

Pierwszy aspekt sprawy: „Dziekanka” korzysta z us³ug transportowych firm posiadaj¹cych odpowie-
dnie kwalifikacje do transportu osób w stanie zagro¿enia ¿ycia, ale firmy te maj¹ siedziby w oddalonym
o 50 km od Gniezna Poznaniu. Zatem pusta karetka pokonuje 50 km, by nastêpnie przewoziæ chorego
przez 4 km. Oczekiwanie na karetkê z Poznania przez godzinê czy pó³torej koñczy siê dalszym pogorsze-
niem zdrowia lub nawet zgonem pacjenta.

I tu jest w³aœnie drugi aspekt sprawy: szpital „Dziekanka” znajduje siê w odleg³oœci oko³o 4 km od
szpitala, w którym mieœci siê oddzia³ intensywnej terapii. Zatem realizowanie transportu karetk¹ syste-
mow¹ wy³¹czy³oby j¹ nie na kilka godzin, ale na oko³o trzydzieœci minut.

Nale¿y wiêc wybraæ, czy transport osób w stanie zagro¿enia ¿ycia ze szpitala „Dziekanka” (oddzia³y
psychiatryczne i oddzia³ neurologiczny) realizowaæ, zgodnie z przepisami, po up³ywie paru godzin (licz¹c
siê z tym, ¿e któryœ z chorych nie do¿yje tego transportu i leczenia w OIT), czy te¿ zezwoliæ na u¿ycie jed-
nej z trzech karetek systemowych do transportu na odleg³oœæ 4 km, by zwiêkszyæ szanse prze¿ycia pa-
cjentowi „Dziekanki”, który nagle znalaz³ siê w stanie zagro¿enia ¿ycia. Czasami bowiem potrzebne jest
zaufanie do praktyków i zdrowy rozs¹dek, a nie œlepe przestrzeganie przepisów.

Zwracam siê do Pani Minister z proœb¹, by jeszcze raz zechcia³a siê Pani pochyliæ nad tym proble-
mem, tak aby postêpowanie zgodne z przepisami nie przynios³o ju¿ wiêcej ofiar.

Z powa¿aniem
Piotr Gruszczyñski




